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 المستخلص

علم الفروق الفقهية من أهم العلوم التي ترتبط بالفقه وأصوله، وقد لقي هذا العلم اهتماماً      

كبيراً من العلماء؛ وتتضح أهميته في أنه يُزيل كثيراً من الإشكالات التي قد ترد على بعض 

 .المسائل، فهو يوضح طريقة التفريق بين مسألتين متشابهتين صورة مختلفتين حكماً وعلة

وحيث أن كتاب الروض المربع شرح زاد المستقنع من المتون المهمة في الفقه الحنبلي فقد      

توجهت إليه الدراسة في هذا البحث، ابتداء من أول الكتاب إلى نهاية باب فروض الوضوء 

 .وصفته

ضح أولاً نص المؤلف، ثم بيان ا      لفرق، ومنهج هذا البحث هو أسلوب التنظير التطبيقي، فيُوَّ

 .وسببه، وأقوال الفقهاء في المسألة وأدلتهم والمناقشة، ثم الترجيح وسببه

القسم الأول وهو القسم النظري، ويشمل تأصيل علم الفروق الفقهية، : وينقسم البحث لقسمين     

وذلك بتعريفه، وبيان موضوعه، وأهميته، ونشأته وأقسامه، وكيفية إدراك الفرق، والمصنفات 

 .فروق الفقهية، ومناهج مؤلفيهافي علم ال

ثم دراسة موجزة للمؤلف منصور بن يونس البهوتي، ويشمل اسمه ونسبه، ومكانته العلمية، 

ومؤلفاته، وشيوخه وتلاميذه، ووفاته، ثم دراسة كتابه الروض المربع، ويشمل بيان أصل الكتاب 

لمتبع فيه، والجهود العلمية والباعث على تأليفه، وأهمية الكتاب ومكانته العلمية، والمنهج ا

 .القائمة عليه

ثم يأتي القسم التطبيقي في أربعة مباحث، فالمبحث الأول في باب المياه، والمبحث الثاني      

في باب الآنية، والمبحث الثالث في باب الاستنجاء، والمبحث الرابع في باب السواك، والمبحث 

 .الخامس في باب فروض الوضوء وصفته

خلصت الباحثة إلى أن غالب الفروق التي ذكرها البهوتي فروقاً مؤثرة تترتب عليها  وقد     

 .آثار فقهية، ودراستها تفتح آفاقاً جديدة للباحثين في هذا العلم
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Abstract 

Fiqh Differences is one of the most important sciences that related to Alfiqh 

and its roots. This science has received considerable attention of scientists. It is 

important because it removes many problems that may come with some issues. 

It helps how to differentiate between any two issues that look like each other 

seemingly, but different in their rules and causes. 

     Because Al-Rawd Al-Murbee is important text in Hanbali Fiqh, This study 

focuses on it in this research. From the beginning of the book until the end of 

chapter of Duties and Description of Ablution.    

     The approach of this research is Applied Endoscopy Method. First, it 

explains author's text, and then explained the difference and its cause. Also, the 

sayings of Fiqh scholars about the issue and their evidences and discussion. 

Then, the preference and its cause. 

     This research divides into two sections: a theoretical section. This includes 

rooting Fiqh Differences Science through its definition, subject, importance, 

origin, divisions, and how to recognize the difference. In addition, reverences 

of Fiqh Differences, and methods of their authors. 

     Then a brief study of the author Mansour Yunus Bahooti. It includes his 

name, lineage, scientific stature, books, teachers, students, and his death. After 

that, study the book of Al-Rawd Al-Murbee. This study includes the origin of 

the book, cause of its authoring, its importance, its scientific stature, the 

approach that used with it, and scientific efforts that done on it. 

     The applied section comes after that into four topics: Water chapter, 

Containers chapter, Istinja chapter, and Siwak chapter. The fifth topic is in 

Duties and Description of the Ablution. 

     The researcher concluded that most of differences, which Al-Bahooti 

mentioned, were influential differences, which effects in Fiqh come after them 

consequently, and its study opens up new vistas for researchers in this science. 


